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عضو هيئت رئيسه مجلس خبر داد؛

جزئيات طرح سهميه بندي بنزين سرانه خانوار
عضو هيئت رئيسه مجلس با تشريح جزييات طرح سهميه بندي 
بنزين سرانه خانوار، از الزام دولت به خريد باقيمانده سهميه سوخت 
مردم با 90درصد قيمت فوب خليج فارس خبر داد.احمد اميرآبادي 
فراهاني با اشاره به »طرح سهميه بندي بنزين سرانه خانوار«  در صحن 
علني مجلس به صورت عادي اعلام وصول شد، اظهار کرد: براساس اين 
طرح ماهانه به هر فرد 30 ليتر بنزين سهميه اي پرداخت خواهد شد 
که به کارت سرپرست خانوار واريز مي شود، و سرپرست فرصت دارد تا 
پايان ماه آن را مصرف کند.وي ادامه داد: اگر مقداري از سهميه باقي 
بماند زمانيکه دولت مي خواهد کارت سرپرست را مجدد شارژ کند، 
موظف است کل باقي مانده آن را براساس قيمت 90 درصد فوب خليج 
فارس خريداري و به حساب سرپرست واريز کند که زيرساخت هاي اين 
طرح توسط شرکت پخش و پالايش فرآورده هاي نفتي آماده شده است.
نماينده مردم قم در مجلس شوراي اسلامي با تاکيد بر اينکه در اين 
طرح قيمت سي.ان.جي و گازوئيل گران نخواهد شد، افزود: تاکيد داريم 
که سرانه مورد نياز حمل و نقل عمومي گران نشده و سهميه بنزين 
هم به تاکسي ها تعلق گيرد.وي افزود: اگر نفت گران شود و قيمت فوب 
افزايش پيدا کند کسي که مصرف بنزين کمتري دارد پول بيشتري 
دريافت خواهد کرد. ما بنزين به کسي نمي دهيم بلکه يارانه بنزين 
مي دهيم.عضو هيات رئيسه مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اثر تورمي 
اجراي اين طرح گفت: براساس بررسي مرکز پژوهش هاي مجلس اثر 
تورمي اين طرح در دهک هاي بالا 4 درصد بوده و در دهک هاي پايين 
حتي ضريب جيني را بهبود مي بخشد. برخي دنبال اين طرح را قبول 
ندارند، لذا مي گويند که هرکسي بايد به پمپ بنزين مراجعه کند و سهم 
خود را در گالن بگيرد اما اينگونه نيست.وي با بيان اينکه پيش بيني 
شده 20درصد از درآمد دولت از اين طريق به گازسوز کردن تاکسي ها 
و وانت بارها اختصاص يابد، البته به آن ها فرصت داده مي شود تا خودرو 
خود را گازسوز کنند تا کرايه ها گران نشود، توضيح داد: 20درصد از 
اين درآمد نيز به مردم اختصاص مي يابد تا خودرو خود را گازسوز کنند 
که اين مبلغ به صورت وام خواهد بود. 60 درصد باقيمانده نيز براي 
اشتغال زايي در اختيار دولت قرار خواهد گرفت. پيش بيني مي کنيم با 
اجراي اين طرح 10 تا 15 ميليون ليتر کاهش مصرف خواهيم داشت.

اميرآبادي در پاسخ به اين سؤال که چنين شرايطي در طرح هدفمندي 
يارانه ها هم پيش بيني شده بود اما آنگونه که بايد به بخش هاي لازم 
اختصاص پيدا نکرد، گفت: در طرح هدفمندي يارانه ها قانون به درستي 
اجرا نشد، رئيس جمهور وقت در اين طرح به همه يارانه داد، در حالي 

که 50 درصد اين طرح اختصاص يارانه نقدي بود.

اهدا کمک 650 ميليون توماني بيد بلند 
خليج فارس براي اجراي پروژه آب رساني در 

بخش مرکزي بهبهان
بلند  بيد  گاز  پالايش  شرکت  مديرعامل  نژاد  امين  محمود 
خليج فارس از تامين و پرداخت کمک مالي به ارزش 650 ميليون توماني 
به واسطه پيگيري و درخواست نماينده و فرماندار محترم شهرستان 
بهبهان جهت اجراي پروژه خط انتقال آب به طول 4000متر در مسير 
دهستان بزرگ دودانگه و چند روستاي مجاور به منظور پايداري خدمات 
تأمين آب شرب براي ساکنان اين مناطق خبر داد.امين نژاد در ادامه 
افزود: پيش از اين شرکت پالايش گاز بيد بلند خليج فارس در حوزه 
تأمين آب باکيفيت ، جهت استفاده شهروندان محترم شهر بهبهان 
و بخش ها و روستاهاي تابعه، اين پالايشگاه با اجراي طرح مشارکتي 
اين شهر مبلغ 50 ميليارد تومان  بازسازي کامل تصفيه خانه بزرگ 
ابراز اميدواري  را در اين حوزه هزينه کرده است.امين نژاد در پايان 
کرد که با آغاز فرآيند بهره برداري و توليد تجاري اين مجموعه عظيم 
 صنعتي، قطعا شاهد حضور مستمر و فعال تر اين شرکت در حوزه 

مسئوليت هاي اجتماعي خواهيم بود.

وزير نيرو از افتتاح 196 طرح با سرمايه گذاري 34 هزار ميليارد تومان 
تا پايان سال جاري خبر داد.

رضا اردکانيان ، وزير نيرو، در آيين بهره برداري از طرح عظيم توسعه 
قالب پويش »هر  اظهارداشت: در  نواحي مرزي کشور  منابع آب و خاک در 
هفته الف. ب. ايران«، تا کنون 54 طرح بزرگ با احتساب اين طرح با سرمايه 
گذاري 16 هزار ميليار تومان در بخش هاي آب و برق و فاضلاب، به افتتاح 
رسيده است. البته تا پايان سال 196 طرح ديگر با سرمايه گذاري 34 هزار 

ميليارد تومان نيز به افتتاح خواهد شد.
وي افزود: اين طرح مهم طرح توسعه منابع آب و خاک در مناطق مرزي 
کشور است. به جرات مي توان گفت کشور ما روي نقشه جغرافيايي از حيث 
به  منحصر  وضعيت  مشترک،  آبريز  و حوزه هاي  مرزي  آب هاي  مسائل  تنوع 

فردي دارد.
اردکانيان با اشاره به وجود 12 استان داراي مرز خشکي و 48 رودخانه 
مرزي که حدود 40 مورد از آن ها منشاء داخلي دارند تاکيد کرد: امروز براي 
تمام اين آب ها موافقت نامه و مقاوله نامه بين المللي معتبر موجود است. اين 
در حالي است که تا قبل از پيروزي انقلاب، در همين کشور با همين سرمايه 
و همين آب ها، تنها يک طرح مرزي به اجرا رسيده بود که مربوط به احداث 
سد ارس با قدرت تنظيم 650 ميليون متر مکعب در سال بر روي رودخانه 

مرزي ارس بود.
وي ادامه داد: پس از پيروزي انقلاب اسلامي تا ابتداي دولت يازدهم 28 
سد ديگر با قدرت تنظيم 3.2 ميليارد متر مکعب احداث شد و در دولت تدبير 

و اميد نيز به تنهايي در بخش رودخانه هاي مرزي 24 سد ديگر با تنظيم 2.5 
ميليارد متر مکعب تا امروز به افتتاح رسيده است.

تثبيت  و  تامين آب شرب مردم  را   اين طرح ها  اصلي  نيرو هدف  وزير 
جمعيت و رفاه و آسايش مردم دانست و خاطرنشان کرد: آب شرب 46 شهر 
و يک هزار و 36 روستا از محل اين طرح ها تاکنون تامين شده است و 370 
مگاوات ظرفيت برق آبي نصب شده روي اين سدها به شبکه برق کشور متصل 
شده است. از نظر شبکه هاي مدرن آبياري و زهکشي هم تا حدود 200 هزار 

هکتار برنامه ريزي شده است که به مرور اين شبکه ها به مدار ميؕ آيند.
اردکانيان با تاکيد بر اين که شبکه هاي آبياري و زهکشي نقش مهمي 

سطح  حيث  از  ما  کشور  شد:  يادآور  دارند،  غذايي  مواد  توليد  تنطيم  در 
کشور  پنجمين  پاکستان،  و  آمريکا  و  هند  و  چين  از  بعد  آبي  کشت  زير 
ازاي هر 1000 نفر حدودا 40 هکتار زمين تحت  جهان است. در دنيا به 
جهاني  ميانگين  برابر   2.5 آمار  اين  ما  کشور  در  و  دارد  وجود  آبي  کشت 
و  آبياري  صحيح  روش هاي  کشت،  صحيح  الگوهاي  اگر  ما  بنابراين  است. 
از فناوري هاي روز استفاده کنيم،  امنيت غذايي در کشور ما ديگر دغدغه 

بود. نخواهد 
اجراي  در  افزود:  نيرو  وزارت  افتتاح  حال  در  به طرح هاي  اشاره  با  وي 
اين طرحهاي مرزي، تعداد زيادي از شرکت ها، کارخانجات توليد کنندگان و 
طراحان کشور مشغول شدند، 41 شرکت مهندسين مشاور و 200 پيمانکار 
اين پروژه ها مشغول بودند، که بزرگترين آن ها قرارگاه سازندگي  بزرگ در 
خاتم الانبياست که از لحاظ مالي بيش از 45 درصد طرح ها توسط آن ها اجرا 

شده يا در دست اجراست.
ايلام  و  کرمانشاه  استان هاي  در  که  آنچه  کرد:  خاطرنشان  نيرو  وزير 
برابري  چهار  افزايش  موجب  شود،  رسمي  افتتاح  جمهور  رئيس  فرمان  با 
محصولات کشاورزي در اين مناطق و همچنين ايجاد اشتغال قابل ملاحظه 

خواهد شد.
اردکانيان يادآورشد: تاکنون سطح زير کشت به وسعت 23 هزار هکتار 
ايجاد شده است که تا پايان امسال به 35 هزار هکتار خواهد رسيد و سعي 
خواهيم کرد در ماه هاي پايان دولت دوازدهم در سال 1400 هم اين مسير رو 

به رشد ادامه داشته باشد.

درحالي وزارت نفت و اقتصاد در گير و دار پاسخ به افکار عمومي در خصوص 
صندوق ETF پالايشي هستند که گمان مي رود وزير نفت بيشتر نگران تکرار 

تجربه ناخوشايند واگذاري سهام و مديريت پتروشيمي ها است.
همزمان با طرح ايجاد صندوق هاي اي تي اف کارشناسان و صاحب نظران 
به سهامداران  اين صندوق ها  از طريق  بنگاه هايي که  در مورد شيوه مديريت 
خرد واگذار مي شود مباحث متعددي را عنوان داشتند و نکته اي که مورد نظر 
کارشناسان اين بود که بالاخره بايد مشخص شود مديريت بنگاه هاي واگذار شده از 
طريق صندوق هاي به مردم چگونه خواهد بود و ايا دولت از مديريت در اين بنگاه ها 
کنار خواهد رفت اين بحث ها تا آنجا پيش رفت که در توضيحاتي  دولت اعلام کرد 
مديريت بنگاه هاي واگذار شده از طريق اي تي اف ها تا يک سال به عهده دولت 

خواهد بود و بعد از آن در مورد واگذاري مديريت تصميم گيري خواهد کرد.
 از سوي ديگر اين روزها که بحث واگذاري سهام پالايشگاه ها در قالب صندوق 
اي تي اف دوم حاشيه ساز شده  و تاييد و تکذيب هاي متعددي در مورد واگذاري 
اين پالايشگاه ها از طريق صندوق هاي ETF و يا به صورت بلوکي مطرح شده 
است. باز نکته اي که بر آن تاکيد مي شود اين است که محور اصلي اختلاف بين 
وزارت نفت و وزارت اقتصاد بر سر نوع مديريت بر اين پالايشگاه ها است و به عبارت 
ديگر شايد اين گونه بايد بيان کنيم که وزارت نفت نگران هست از اينکه وضعيت 

مديريت اين پالايشگاه ها به چه شکلي خواهد شد. 
در اين خصوص حميدرضا صالحي  کارشناس حوزه انرژي در مصاحبه با 
اقتصاد آنلاين گفت: نگراني وزارت نفت تا حدودي طبيعي است به جهت اينکه 
اين وزارت متولي حوزه تامين و توزيع فرآورده هاي نفتي در کشور است و از ارکان 

تامين کننده فراورده هاي نفتي در حال حاضر هم  همين پالايشگاه ها هستند. 
نفت  گازوئيل،  بنزين  نفتي عمده شامل  فرآورده هاي  قيمت  آنجا که  از 
کوره و نفت سفيد  هنوز در کشور آزادسازي نشده و در شبکه خاص  و از 
تامين و توزيع دراين بخش به شدت  طريق دولت  توزيع مي شود مديريت 

داراي اهميت است و تا زماني که دولت براي آزاد سازي قيمت چهار فرآورده 
اصلي تصميم جدي را اتخاذ نکرده است و ازاد سازي نرخ صورت نپذيرفته و 
حتي برخي از اين فراورده ها به صورت کوپن الکترونيکي  )کارت سوخت( در 
حال توزيع است، حذف بازوي مديريتي تامين از وزارت نفت ريسک بزرگي 

براي زنجيره تامين پايدار خواهد بود. 
وي افزود به نظر مي رسد وزارت نفت با توجه به تجربياتي که در خصوصي 
سازي مرحله قبل به ويژه در واگذاري مجتمع هاي پتروشيمي کشور برايش اتفاق 
افتاده شايد نگراني هاي خاص داشته باشد به جهت اينکه عموما اين شرکت ها در 
هلدينگ ها و سرمايه گذاري هاي غيرتخصصي قرار گرفتند و به طبع آن مديران غير 
متخصص و يا بعضاً سياسي بر مسند اين شرکت ها منصوب شدند و اين باعث شد 
که در روند اجرايي وزارت نفت با چالش هاي متعددي روبرو باشد. اين در حالي 
بود معمولاً مديران مجتمع هاي پتروشيمي در زمان تصدي وزارت نفت بر انها از 
طريق آزمون هاي تخصصي خاص و در فرايندي  کاملا حرفه اي تربيت و منصوب 

مي شدند و اداره اين شرکت ها را به عهده مي گرفتند.
صورت  به  پتروشيمي  شرکت هاي  مي بينيم  حاضر  حال  در  افزود:  وي 
متفرقه در هلدينگ و سرمايه گذاري هاي غيرتخصصي واقع شده اند و هر کدام 
شان به صورت جزيره اي اداره مي شوند و عملا وزارت نفت در حوزه مديريت اين 
مجموعه ها ابزار خاصي جز تامين خوراک در دست ندارد. چالش مديريت يکپارچه 
اين شرکت هاي پتروشيمي تا  جايي پيش رفت که در مقطعي حتي طرح  تجميع 
و ايجاد يک هلدينگ تخصصي در حوزه پتروشيمي نيز مدتي مطرح شد مانند 
ادغام هلدينگ نفت و گاز تامين اجتماعي با هلدينگ خليج فارس. اين گوشه اي 
از چالش هاي خصوصي سازي پتروشيمي ها بدون بررسي وضعيت مديريت اين 
مجموعه ها بود و  همه اينها در حالي است که قيمت گذاري محصولات اين صنايع 
آزاد سازي شده بود و حال آنکه فرآورده هاي نفتي هنوز به صورت يارانه اي و دو 

نرخي عرضه مي شود..  

صالحي افزود: وزارت اقتصاد بايد هرچه سريعتر روش هاي مشخص و معيني 
را با موافقت وزارت خانه هاي متولي براي واگذاري وضعيت مديريت و کرسي هاي 
هيئت مديره شرکت هايي که در قالب صندوق هاي اي تي اف واگذار مي شوند، ارائه 
نمايد. تا در اين مسير دغدغه هاي وزارت خانه هاي متولي رفع شود و در ضمن به 
اعتماد عمومي و سرمايه اجتماعي که اين روزها با ورود به بازار سرمايه باعث رونق 

اين بازار شده اند نيز آسيب وارد نشود.
وي در پايان گفت به نظر مي رسد چالش اصلي بحث مديريت آينده اين 
شرکت هاي استراتژيک در حوزه فرآورده هاي نفتي  کشور است، بويژه در شرايطي 
در دهه اخير که با بحث تحريم ها روبرو هستيم. از اين رو دغدغه وزارت نفت شايد 
به نوعي پذيرفته باشه اما به نظر مي رسد با راهکارهاي نوين وزارت اقتصاد و نفت 
مي توانند در خصوص مديريت اين مجموعه ها به تعامل برسند تا راه براي ورود اين 
شرکت ها به بازار سرمايه بيش از گذشته باز شده و بزودي شاهد حضور شرکت هاي 

پالايشي در قالب صندوق هاي ETF باشيم.

اردکانيان:تاپايانسال196طرحبهبهرهبرداريميرسد

ابهامات وزارت نفت در خصوص آينده مديريت پالايشگاه ها

زنگنه نگران تکرار تجربه ناخوشايند واگذاري پتروشيمي ها است

اخبار


